And it came to pass at the end of two full years, that Pharaoh dreamed: and, behold, he stood by the river. And, behold, there came up out of the river seven well favoured kine and fatfleshed; and they fed in a meadow. And, behold, seven other kine came up after them out of the river, ill favoured and leanfleshed; and stood by the other kine upon the brink of the river. 4And the ill favoured and leanfleshed kine did eat up the seven well favoured and fat kine. So Pharaoh awoke. 5And he slept and dreamed the second time: and, behold, seven ears of corn came up upon one stalk, rank and good. And, behold, seven thin ears and blasted with the east wind sprung up after them. And the seven thin ears devoured the seven rank and full ears. And Pharaoh awoke, and, behold, it was a dream. And it came to pass in the morning that his spirit was troubled; and he sent and called for all the magicians of Egypt, and all the wise men thereof: and Pharaoh told them his dream; but there was none that could interpret them unto Pharaoh. Then spake the chief butler unto Pharaoh, saying, I do remember my faults this day: 10 Pharaoh was wroth with his servants, and put me in ward in the captain of the guard's house, both me and the chief baker: 11 And we dreamed a dream in one night, I and he; we dreamed each man according to the interpretation of his dream. 12 And there was there with us a young man, an Hebrew, servant to the captain of the guard; and we told him, and he interpreted to us our dreams; to each man according to his dream he did interpret. 13 And it came to pass, as he

وَحَدَثَ مِنْ بَعْدِ سَنَتَيْنِ مِنَ الرَّمَانِ أَنَّ فِرْعَوْنَ رَأَى الرَّمَانِ أَنَّ فِرْعَوْنَ رَأَى حُلْماً، وَإِذَا هُوَ وَاقِفٌ عِنْدَ النَّهْرِ. وَهُوَذَا سَبْعُ بَقَرَاتٍ طَالِعَةٍ مِنَ النَّهْرِ حَسَنَةِ الْمَنْظَرِ وَسَمِينَةِ اللَّحْمِ، فَارْتَعَتْ فِي رَوْضَةِ. ثُمَّ هُوَذَا سَبْعُ بَقَرَاتِ أِخْرَى طَالِعَةِ وَرَاءَهَا مِنَ النَّهْرِ قَبِيحَةِ الْمَنْظَرِ وَرَقِيقَةِ اللَّحْمِ. فَوَقَفَتْ بِجَانِب الْبَقَرَاتِ الأُولَى عَلَى شَاطِئِ النَّهْرِ. ۚ فَأَكَلَتِ الْبَقَرَاتُ الْقَبِيحَةُ الْمَنْظَرِ وَالرَّقِيقَةُ اللَّحْمِ الْبَقَرَاتِ السَّبْعَ الْحَسَنَةَ الْمَنْظَرِ وَالسَّمِينَةَ. وَاسْتَيْقَظَ َ فِرْعَوْنُ. ُثُمَّ نَامَ فَحَلُمَ تَانِيَةً. وَهُوَذَا سَبْعُ سَنَابِلَ طَالِعَةٍ فِي سَاق وَاحِدٍ سَمِينَةٍ وَحَسَنَةٍ. أُثُمَّ هُوَذَا سَبْعُ سَنَابِلَ رَقِيقَةِ وَمَلْفُوحَةِ بِالرِّيحِ الشَّرْقتَّـة نَاتَـة وَرَاءَهَا. ۖ فَـا ْتَلَعَت السَّـنَايلُ الرَّقيقَـةُ السَّنَابِلَ السَّبْعَ السَّمِينَةَ الْمُمْتَلِئَةَ. وَاسْتَيْقَظَ فَرْعَوْنُ وَإِذَا هُوَ خُلْمٌ. ⁸ُوكَانَ فِي الصَّبَاحِ أَنَّ نَفْسَهُ الْزَعَجَتْ، فَأُرْسَلَ وَدَعَا جَمِيعَ سَحَرَةٍ مِصْرَ وَجَمِيعَ خُكَمَائِهَا، وَقَصَّ عَلَيْهِمْ فِرْعَوْنُ حُلْمَهُ. فَلَمْ يَكُنْ مَنْ يُعَبِّرُهُ لِفِرْعَوْنَ. ّثُمَّ قَـالَ رَئِيـسُ السُّـقَاةِ لِفِرْعَـوْنَ، أَنَـا أَتَـذَكَّرُ الْيَـوْمَ خَطَايَايَ. 10 فَرْعَـوْنُ سَخَطَ عَلَى عَبْدَيْه، فَجَعَلَنِي في حَيْس بَيْت رَئيس الشَّرَط أَنَا وَرَئيسَ الْخَيَّازِينَ. أَفَحَلُمْنَا حُلْماً فِي لَيْلَةِ وَاحِدَةٍ أَنَا وَهُوَ. حَلُمْنَا كُلُّ وَاحِدٍ بِحَسَبٍ تَعْبِيرِ حُلْمِهِ. 2 وَكَانَ هُنَاكَ مَعَنَا غُلاَمٌ عِبْرَانِيٌّ عَبْدٌ لِرَئِيس الشَّرَط فَقَصَصْنَا عَلَيْه، فَعَبَّرَ لَنَا خُلْمَيْنَا. عَبَّرَ لِكُلِّ وَاحِدَ بِحَسَبِ خُلْمِهِ. 13 وَكَمَا عَبَّرَ لَنَا هَكَذَا حَدَثَ. رَدَّنِي أَنَا إِلَى مَقَامِي وَأُمَّا هُوَ فَعَلَّقَهُ. 14 فَأَرْسَلَ فِرْ عَوْنُ وَدَعَا يُوسُفَ، فَأَسْرَ عُوا بِهِ مِنَ السِّجْنِ. فَحَلَقَ وَأَبْدَلَ ثِيَابَهُ وَدَخَلَ عَلَى فِرْ غَوْنَ. 15 فَقَالَ فِرْ غَوْنُ لِيُوسُفَ، حَلُمْتُ حُلْماً وَلَيْسَ مَنْ يُعَبِّرُهُ. وَأَنَا سَمِعْتُ عَنْكَ قَوْلاً، إِنَّكَ تَسْمَعُ أَحْلاَماً لتُعَبِّرَهَا. 16 فَأَحَابَ يُوسُفُ فَرْ عَوْنَ، لَيْسَ لِي. اَللَّهُ يُحِيثُ بسَلاَمَةِ فِرْعَوْنَ. 1 فَقَالَ فِرْعَوْنُ لِيُوسُفَ، إِنِّي كُنْتُ فِي حُلْمِي وَاقِفاً عَلَى شَاطِئِ النَّهْرِ، 18وَهُوَذَا سَبْعُ بَقَرَاتٍ طَالِعَةِ مِنَ النَّهُرِ سَمِينَةِ اللَّكْمِ وَحَسَنَةِ الصُّورَةِ. فَارْتَعَتْ فِي رَوْضَةِ. 19ُثُمَّ هُوَذَا سَبْعُ بَقَرَاتٍ أُخْرَى طَالِعَةِ وَرَاءَهَا مَهْزُولَةِ وَقَبيحَةِ الصُّورَةِ جدّاً وَرَقِيقَةِ اللَّحْمِ. لَمْ أَنْظُرْ فِي كُلِّ أَرْضِ مِصْرَ مِثْلَهَا فِي الْقَبَاحَةِ. 20فَأَكَلَتِ الْبَقَرَاتُ الرَّقِيقَـةُ وَالْقَبِيحَـةُ الْبَقَــرَاتِ السَّــبُعَ الأُولَــي السَّمينَةَ.21 فَدَخَلَتْ أَجْوَافَهَا. وَلَمْ يُعْلَمْ أَنَّهَا دَخَلَتْ فِي أَحْوَافِهَا. فَكَانَ مَنْظَرُهَا قَبِيحاً كَمَا فِي الأَوَّلِ. وَاسْتَنْفَظْتُ. 22ُثُمَّ رَأَيْتُ في خُلْمِي وَهُوَذَا سَبْعُ سَنَابِلَ طَالِعَةِ فِي سَاق وَاحِدِ مُمْتَلِئَةِ وَحَسَنَةِ.23ُثُمَّ هُوَذَا سَبْعُ

interpreted to us, so it was; me he restored unto mine office, and him he hanged. 14 Then Pharaoh sent and called Joseph, and they brought him hastily out of the dungeon: and he shaved himself, and changed his raiment, and came in unto Pharaoh. 15 And Pharaoh said unto Joseph, I have dreamed a dream, and there is none that can interpret it: and I have heard say of thee, that thou canst understand a dream to interpret it. 16 And Joseph answered Pharaoh, saying, It is not in me: God shall give Pharaoh an answer of peace. ¹⁷ And Pharaoh said unto Joseph, In my dream, behold, I stood upon the bank of the river: 18 And, behold, there came up out of the river seven kine, fatfleshed and well favoured; and they fed in a meadow: 19 And, behold, seven other kine came up after them, poor and very ill favoured and leanfleshed, such as I never saw in all the land of Egypt for badness: 20 And the lean and the ill favoured kine did eat up the first seven fat kine: ²¹ And when they had eaten them up, it could not be known that they had eaten them; but they were still ill favoured, as at the beginning. So I awoke. 22 And I saw in my dream, and, behold, seven ears came up in one stalk, full and good:²³And, behold, seven ears, withered, thin, and blasted with the east wind, sprung up after them: 24 And the thin ears devoured the seven good ears: and I told this unto the magicians; but there was none that could declare it to me. 25 And Joseph said unto Pharaoh. The dream of Pharaoh is one: God hath shewed Pharaoh what he is about to do. 26 The seven good kine are

سَنَابِلَ يَابِسَةِ رَقِيقَةِ مَلْفُوحَةِ بِالرِّيحِ الشَّرْقِيَّةِ نَابِتَةٍ وَرَاءَهَا. 24 فَا ثَتَلَعَت السَّـنَائِلُ الرَّقيقَـةُ السَّـنَائِلَ السَّـنُعَ الْحَسَنَةَ. فَقُلْتُ لِلسَّحَرَة وَلَمْ يَكُنْ مَنْ يُخْبِرُنِي. 25فَقَالَ يُوسُفُ لِفِرْ عَوْنَ، حُلْمُ فِرْ عَوْنَ وَاحِدٌ. قَدْ أَخْبَرَ اللَّهُ فِرْ غَوْنَ بِمَا هُوَ صَايِعٌ. 26َ ٱلْبَقَرَاتُ السَّبْعُ الْحَسَنَةُ هِيَ سَبْعُ سنينَ. وَالسَّنَابِلُ السَّبْعُ الْحَسَنَةُ هِيَ سَبْعُ سنينَ. هُوَ حُلْمٌ وَاحِدٌ. 27 وَالْبَقَـرَاتُ السَّبْعُ الرَّقيقَـةُ الْقَبِيحَـةُ الَّتِي طَلَعَتْ وَرَاءَهَا هِيَ سَبْعُ سِنِينَ. وَالسَّنَابِلُ السَّبْعُ الْفَارِغَةُ الْمَلْفُوحَةُ بالرِّيحِ الشَّرْقِيَّةِ تَكُونُ سَبْعَ سِنِينَ جُوعاً.⁸⁸ُهُوَ الأَمْرُ الَّذِي كَلَّمْتُ بِهِ فِرْعَوْنَ. قَدْ أَظْهَرَ اللَّهُ لِفِرْعَوْنَ مَا هُوَ صَانِعٌ، 29هُوَذَا سَبْعُ سِنِينَ قَادِمَةٌ شَبَعاً عَظيماً في كُلِّ أَرْض مِصْرَ. 3 فُمَّ تَقُومُ بَعْدَهَا سَبْعُ سِنِينَ جُوعاً، فَيُنْسَى 1 كُلُّ اَلشَّبَع في أَرْض مِصْرَ وَيُثْلِفُ الْجُوعُ الأرْضَ 1 يُعْرَفُ الشَّبَعُ فِي الأُرْضِ مِنْ أَجْلِ ذَلِكَ الْجُوعِ بَعْدَهُ، لأَنَّهُ يَكُونُ شَدِيداً جدّاً.³²وَأُمَّا عَنْ تَكْرَارِ الْجُلْمِ عَلَى فِرْعَوْنَ مَرَّتَيْنٍ، فَلأنَّ الأَمْرَ مُقَرَّرُ مِنْ قِبَلُ اللَّهِ، وَاللَّهُ مُسْرِعٌ لِيَصْـنَعَهُ.33فَـالآنَ لِيَنْظُـرْ فِرْعَــوْنُ رَجُلاً بَصـيراً وَحَكيمـًا وَيَجْعَلْهُ عَلَى أَرْضِ مِصْرَ ³⁴يَفْعَلْ فِرْعَوْنُ فَيُوَكِّلْ نُظَّاراً عَلَى الأَرْضِ، وَيَأْخُذْ خُمْسَ غَلَّةِ أَرْضِ مِصْرَ فِي سَبْع سِنِي الشَّبَع، 5ُفَيَجْمَعُـونَ جَمِيعَ طَعَـاًم هَـذِهِ السِّنِينَ الْجَيِّدَةِ الْقَادِمَةِ، وَيَخْزِنُونَ قَمْحاً تَحْتِ يَدِ َفِرْعَوْنَ طَعَاماً. في الْمُدُن وَيَحْفَظُونَهُ.³فَيَكُونُ الطَّعَامُ ذَخِيرَةً لِلأَرْضِ بْعِ سِنِي الْجُـوعِ الَّتِـي تَكُـونُ فِـي أَرْضِ مِصْـرَ. فَلاَ تَنْقَــر ضُ الأَرْضُ بِالْجُوعِ.³⁷فَحَسُــنَ الْكَلاَمُ فـــى عَيْنَـــيْ فَرْعَوْنَ وَفِي غُيُونِ جَمِيعٍ عَبِيدِهِ، ﴿ فَقَالَ فِرْعَوْنُ لِعَبِيدِهِ، هَلْ نَجِدُ مِثْلَ هَذَا رَجُلاً فِيهِ رُوحُ اللَّهِ. ³⁹ثُمَّ قَالَ فِرْ عَوْنُ لِيُوسُفَ، يَعْدَ مَا أَعْلَمَكَ اللَّهُ كُلَّ هَذَا، لَيْسَ يَصِيرُ وَحَكِيمٌ مِثْلَكَ. 40أَنْتَ تَكُونُ عَلَى سَتِي، وَعَلَى فَمِكَ يُقَبِّلُ حَمِيعُ شَعْبِي. إِلاَّ إِنَّ الْكُرْسِيَّ أَكُونُ فِيهِ أَعْظَمَ مِنْكَ. 14ُثُمَّ قَالَ فِرْعَـوْنُ لِيُوسَف، انْظُـرْ. قَـدْ جَعَلْتُكَ عَلَى كُـلِّ أَرْض مِصْرَ.⁴²وَخَلَعَ فِرْعَوْنُ خَاتِمَهُ مِنْ يَدِهِ وَجَعَلَهُ فِي يَدِ يُوسُفَ وَأَلْبَسَهُ ثِيَابَ بُوص، وَوَضَعَ طَوْقَ ذَهَب فِي عُنُقِهِ، 43 وَأَرْكَبَهُ فِي مَرْكَبَتِهِ اَلثَّانِيَةِ، وَنَادُوا أَمَامَهُ ارْكَعُوا. وَجَعَلَهُ عَلَى كُلِّ أَرْضِ مصْرَ. 44وَقَالَ فَرْعَوْنُ لِيُوسُفَ، أَنَا فِرْعَوْنُ. فَبِدُونِكَ لاَ يَرْفَعُ إِنْسَانٌ يَدَهُ وَلاَ رِجْلَهُ فِي كُلِّ أَرْض مِصْرَ. 45 وَدَعَا فِرْعَوْنُ اسْمَ يُوسُفَ صَفْبَاتَ فَعْنيحَ. وَأُعْطَاهُ أَسْنَاتَ بِنْتَ فُوطِي فَارَعَ كَاهِنِ أُونَ زَوْجَةً. فَخَرَجَ يُوسُفُ عَلَى أَرْض مِصْرَ. 46وَكَانَ يُوسُفُ ابْنَ

ثَلاَثِينَ سَنَةً لَمَّا وَقَفَ قُدَّامَ فِرْعَوْنَ مَلِكِ مِصْرَ. فَخَرَجَ يُوسُفُ مِنْ لَـدُنْ فِرْعَـوْنَ وَاجْتَـازَ فِي كُـلِّ أَرْض ـرَ.⁴⁷وَأَثْمَــرَتِ الأَرْضُ فِــى سَــبْع سِــنِي الشَّبَــعَ ⁴فَجَمَعَ كُلَّ طَعَام السَّبْع سِنِينَ الَّتِي كَانَتْ فِى أَرْضَ مصْرَ، وَجَعَلَ طَعَاماً في الْمُدُنِ. طَعَامَ حَقْلِ الْمَديَنة الَّذي حَوَالَيْهَا جَعَلَهُ فيهَا.⁴⁹وَخَزَنَ يُوسُفُ قَمْحاً كَرَمْلِ الْبَحْرِ، كَثِيراً جِدّاً حَتَّى تَرَكَ الْعَدَدَ، إِذْ لَمْ يَكُنْ لَهُ عَدَدٌ. 50 وَوُلدَ لِيُوسُفَ ابْنَانِ قَبْلَ أَنْ تَأْتِيَ سَنَهُ الْحُوعِ، وَلَدَّتُهُمَا لَهُ أَسْنَاتُ بِنْتُ فُوطِي فَارَعَ كَاهِنِ أُونَ. أُوَدَعَا يُوسُفُ اسْمَ الْبكْرِ ۖ مَنَسَّى ۚ قَائلاً، لأَنَّ اللَّهَ ۖ أَنْسَانِي كُلَّ تَعَبِي وَكُلَّ بَيْتِ أَبِي. 52 وَدَعَا اسْمَ الثَّانِي أَفْرَابِمَ قَائِلاً، لأَنَّ اللَّهَ حَعَلَني مُثْمِراً في أَرْضِ مَذَلَّتِي.⁵³ثُمَّ كَمَلَتْ سَنْعُ سني الشَّبَع الِّذي كَانَ فِي أَرْضِ مصْرَ.⁵⁴َوَابْتَدَأَتْ سَيْعُ سنى الْجُوعُ تَأْتِي كَمَا قَالَ يُوسُفُ، فَكَانَ جُوعٌ في جَمِيعٍ الْبُلْدَانِ. وَأُمَّا جَمِيعُ أَرْض مِصْرَ فَكَانَ فِيهَا خُبْزٌ. َ ۖ جَاعَتْ جَمِيعُ أَرْضِ مِصْرَ وَصَرَخَ الشَّعْبُ إِلَى فِرْعَوْنَ الْخُيْزِ، قَالَ فَوْعَوْنُ لِكُلِّ الْمِصْرِيِّينَ، اذْهَبُوا بُوسُفَ، وَالَّذِي يَقُولُ لَكُمُ افْعَلُوا ⁵⁶وَكَانَ الْحُوعُ عَلَى كُلِّ لِلْمِصْرِيِّينَ. ۖ وَاشْتَدَّ الْجُوعُ فِي أَرْضِ مِصْرَ. ۖ وَجَاءَتْ الأرْضِ إِلَى مِصْرَ إِلَى يُوسُفَ لِتَشْتَرَيَ قَمْحاً، لأَنَّ الْجُوعَ كَانَ شَدِيداً فِي كُلُّ الأرْضِ.

seven years; and the seven good ears are seven years: the dream is one.²⁷And the seven thin and ill favoured kine that came up after them are seven years; and the seven empty ears blasted with the east wind shall be seven years of famine. 28 This is the thing which I have spoken unto Pharaoh: What God is about to do he sheweth unto Pharaoh. 29 Behold, there come seven years of great plenty throughout all the land of Egypt: 30 And there shall arise after them seven years of famine; and all the plenty shall be forgotten in the land of Egypt; and the famine shall consume the land; 31 And the plenty shall not be known in the land by reason of that famine following; for it shall be very grievous.³²And for that the dream was doubled unto Pharaoh twice; it is because the thing is established by God, and God will shortly bring it to pass. 33 Now therefore let Pharaoh look out a man discreet and wise, and set him over the land of Egypt. 34 Let Pharaoh do this, and let him appoint officers over the land, and take up the fifth part of the land of Egypt in the seven plenteous years. 35 And let them gather all the food of those good years that come, and lay up corn under the hand of Pharaoh, and let them keep food in the cities. ³⁶And that food shall be for store to the land against the seven years of famine, which shall be in the land of Egypt; that the land perish not through the famine. 37 And the thing was good in the eyes of Pharaoh, and in the eyes of all his servants. 38 And Pharaoh said unto his servants. Can we find such a one as this is , a man in whom the Spirit of God is ?³⁹And

Pharaoh said unto Joseph, Forasmuch as God hath shewed thee all this, there is none so discreet and wise as thou art :40 Thou shalt be over my house, and according unto thy word shall all my people be ruled: only in the throne will I be greater than thou. 41 And Pharaoh said unto Joseph, See, I have set thee over all the land of Egypt. 42 And Pharaoh took off his ring from his hand, and put it upon Joseph's hand, and arrayed him in vestures of fine linen, and put a gold chain about his neck; 43 And he made him to ride in the second chariot which he had; and they cried before him, Bow the knee: and he made him ruler over all the land of Egypt. 44 And Pharaoh said unto Joseph. I am Pharaoh, and without thee shall no man lift up his hand or foot in all the land of Egypt. 45 And Pharaoh called Joseph's name Zaphnathpaaneah; and he gave him to wife Asenath the daughter of Potipherah priest of On. And Joseph went out over all the land of Egypt. 46 And Joseph was thirty years old when he stood before Pharaoh king of Egypt. And Joseph went out from the presence of Pharaoh, and went throughout all the land of Egypt. 47 And in the seven plenteous years the earth brought forth by handfuls. 48 And he gathered up all the food of the seven years, which were in the land of Egypt, and laid up the food in the cities: the food of the field, which was round about every city, laid he up in the same. 49 And Joseph gathered corn as the sand of the sea, very much, until he left numbering; for it was without number. ⁵⁰ And unto Joseph were born two sons before the years of famine

came, which Asenath the daughter of Potipherah priest of On bare unto him. ⁵¹And Joseph called the name of the firstborn Manasseh: For God, said he, hath made me forget all my toil, and all my father's house. 52 And the name of the second called he Ephraim: For God hath caused me to be fruitful in the land of my affliction. 53 And the seven years of plenteousness, that was in the land of Egypt, were ended.⁵⁴And the seven years of dearth began to come, according as Joseph had said: and the dearth was in all lands; but in all the land of Egypt there was bread. 55 And when all the land of Egypt was famished, the people cried to Pharaoh for bread: and Pharaoh said unto all the Egyptians, Go unto Joseph; what he saith to you, do. ⁵⁶ And the famine was over all the face of the earth: And Joseph opened all the storehouses, and sold unto the Egyptians; and the famine waxed sore in the land of Egypt. ⁵⁷And all countries came into Egypt to Joseph for to buy corn; because that the famine was so sore in all lands.